
ح�الا ديگ�ر حت�ي رش�ته هاي پولس�از و با 
پرستيژي همچون پزشكي هم مانند گذشته 
خريدار ندارد و نوجوانان و پش�ت كنكوري ها 
انگيزه هاي متفاوتي ب�راي درس خواندن و به 
دست آوردن رتبه هاي برتر كنكور دارند. انگار 
برخلاف گذشته هاي نه چندان دور ذائقه دهه 
هشتادي ها حسابي تغيير كرده و تنها چيزي 
كه براي شان اهميت دارد، پول و درآمد است، 
آن هم از س�اده ترين راه ممكن و در اين ميان 
براي پول درآوردن راهي س�اده تر و ميانبرتر 
از م�درس كلاس هاي كنكور وج�ود ندارد! به 
همين خاطر هم اس�ت كه حالا اگ�ر هم قبول 
شدن در رشته هايي همچون پزشكي يكي از 
اهداف بچه هاي پشت كنكوري باشد، اين هدف 
اصلي شان نيست بلكه هدف اصلي آنها از كسب 
رتبه هاي برتر كنكور و قبولي در دانشگاه هاي 
برت�ر كش�ور، ج�ذب در مؤسس�ات كنكور و 
خدمت به مافياي كنكور اس�ت تا با اين روش 
طي مدت زم�ان كوتاهي با كس�ب درآمدهاي 
نجومي به قول مع�روف خودش�ان را ببندند 
و مس�ير بعدي زندگي ش�ان را انتخاب كنند. 

انگيزه نوشتن اين گزارش مباحثه اي كوتاه ميان 
يك دايي و خواهرزاده پشت كنكوري اش درباره 
اهداف و انگيزه هاي خواهرزاده براي كسب رتبه 
تك رقمي در گروه آزمايش��ي علوم تجربي است؛ 
نوجواني كه در مدرسه تيزهوشان درس مي خواند 
و مي خواهد با كس��ب رتبه تك رقمي در رش��ته 
پزشكي يكي از دانشگاه هاي تراز اول قبول شود، 
اما كسب رتبه تك رقمي و قبولي در رشته پزشكي 
اين دانش��گاه مقصود و مقصد اي��ن نوجوان دهه 
هشتادي نيس��ت! كس��ب رتبه تك رقمي از اين 
منظر برايش جذاب است كه سكوي پرشي باشد 
براي جذب ش��دن در يكي از مؤسسات معروف 
كنكور تا طي چند س��ال خ��ودش را ببيند و بعد 
هم مهاجرت كند؛ چيزي مشابه همان كاري كه 
معلم كنكورش در حال حاضر انجام داده و با اينكه 
پزشك عمومي است اما پايش را در مطب نگذاشته 
و در عوض كل پزش��كان جراح كشور را مي خرد! 
پزشكي كه به جاي طبابت زيست شناسي كنكور 

درس مي دهد. 
 گردش مالي 40 تا 50 هزار ميليارد توماني 

وقتي از مافيا و مؤسسات كنكوري حرف مي زنيم، 
منظورمان همان مؤسساتي است كه عبدالعالي، 
كارش��ناس كنك��ور و اس��تاد دانش��گاه گردش 
مالي ش��ان را چيزي حدود ۴۰ تا ۵۰ هزار ميليارد 
تومان در سال تخمين مي زند و محمد بطحايي، 
وزير سابق آموزش و پرورش هم درباره شان گفته 
بود: »مافياي كنكور، بالاتر از وزير را هم مي آورند و 
برمي دارند، بنابراين ما با اين شرايط كه مي رويم تا 

سال هاي سال نمي خواهيم كنكور را جمع كنيم. 
مي توانيم، اما نمي خواهيم.«

اين مؤسس��ات براي ادامه حيات شان به جز زنده 
نگه داشتن و تنفس مصنوعي به كنكور و انتقال 
اس��ترس آن به دوره هاي متوس��طه اول و حتي 
ابتدايي راهكارهاي ديگري هم دارند و آن جذب 
رتبه هاي برتر كنكور براي مقاصد گوناگون است. 
از تبليغات گرفته تا به كارگيري اين رتبه برترها به 

عنوان مدرس و مشاور. 
  بت سازي از رتبه هاي برتر

همه س��اله پس از اعلام نتايج كنكور سراس��ري 
عمليات بت سازي مؤسسات كنكوري از رتبه هاي 
برتر آغاز مي شود؛ عملياتي كه يكي از كارويژه هاي 
آن اس��تفاده از اين افراد براي تبليغ كلاس هاي 
كنكور و آزمون هاي اين مؤسسات است. كارويژه 
ديگر تند نگه داشتن تب كنكور و القاي اين مسئله 
به مخاطبان پش��ت كنكوري اس��ت كه »مسير 
موفقيت فقط از كنكور و دانش��گاه مي گذرد«، با 
چنين فرهنگي اس��ت كه درآمد و ماندگاري اين 

مؤسسات تضمين مي شود. 
اما اين ماجرا براي رتبه هاي برتر هم بد نيس��ت. 
از همان بدو اعلام نتايج كنكور پيشنهادات چند 
صد ميليوني مؤسسات كنكور به اين رتبه ها آغاز 
مي شود. تازه اين اول راه است! به همين خاطر هم 
است كه گاهي وقت ها مي بينيم يكي از رتبه هاي 
برتر كنكور در تبليغات چند مؤسس��ه به اشكال 
گوناگون حاضر مي شود. فردي كه در يك تبليغ 
عنوان مي كند از كلاس هاي كنكور فلان مؤسسه 
استفاده كرده است و در تبليغي ديگر مي گويد در 
كنكورهاي آزمايشي آنها ش��ركت داشته است. 
خلاصه كلام اينكه مؤسسات كنكوري رتبه هاي 
برت��ر كنكور را ك��ه مي توانند مع��رف هوش ها و 
استعدادهاي برتر كشور باشند، از همان لحظات 
نخس��ت موفقيت در دام خود می كشند و حتي 
گاهي وقت ها او را به رس��م خودش��ان به فردي 

سوءاستفاده گر تبديل مي كنند. 
  پش�ت پ�رده حاتم بخش�ي مؤسس�ات 

كنكور!
اگر شما هم پشت كنكوري باشيد يا فرزند يا يكي از 
اعضاي خانواده تان پشت كنكوري باشد، بي ترديد 
پاي برنامه هاي كنكوري صدا وسيما نشسته ايد و 
از نزديك شاهد سناريوچيني ها و تلاش مجري، 
استاد كنكور و رتبه هاي برتر مدعو براي ترغيب به 
ثبت نام در كلاس هاي كنكور و دريافت بسته هاي 
آموزش��ي بوده ايد. برنامه هايي كه گاهي وقت ها 
مجري يا اس��تادي كه در حال بيان برخي نكات 
كنكوري، البته به شكلي قطره چكاني و با رعايت 
اصول و ضوابط براي لو نرفتن ش��گردهاي اصلي 
خود است، به شما مي گويند همين الان گوشي 
تلفن را برداريد و پايه تحصيلي خود را به شماره 

تلفني پيامك كنيد تا 1۰ يا 2۰درصد از جزوات و 
بسته هاي آموزشي براي ش��ما به صورت رايگان 
ارسال ش��ود، اما تاكنون به اين فكر كرده ايد كه 
پشت پرده اين حاتم بخشي ها چيست و چرا اين 
مؤسس��اتي كه س��اعت ها آنتن زنده برنامه هاي 
تلويزيوني را در اختيار دارند و  ميلياردها تومان بابت 
پخش اين برنامه ها پول پرداخت مي كنند، راضي 
شده اند بخشي از جزوات شان را آن هم به صورت 
رايگان در اختيار ش��ما بگذارند؟ البته بگذريم از 
اينكه آيا واقعاً اين بذل و بخشش قطره چكاني به 
كار پشت كنكوري ها مي آيد يا چيزي شبيه تست 
مواد خوراكي در تبليغات ميداني براي ترغيب افراد 

به خريد بيشتر است! 
يكي از افرادي كه مدتي با يكي از اين مؤسس��ات 
همكاري داشته اس��ت، درباره پش��ت پرده اين 
حاتم بخشي و ارسال رايگان جزوات اينگونه توضيح 
مي دهد: »براي جمع آوري اطلاعات دانش آموزان 
مثلًا مشاور يا اس��تاد كنكور در برنامه تلويزيوني 
مؤسس��ه مي گفت كه تخفيف ويژه اي براي شما 
دانش آموزان عزيز در نظ��ر گرفته ايم، فقط كافي 
است همين الان به ما پيامك بزنيد و اعلام كنيد 
كلاس چندم هس��تيد تا يك بخش از فيلم هاي 
آموزش��ي ما را به دلخواه خود ب��ه صورت رايگان 
دريافت كنيد، البته اين فقط ظاهر كار بود اما ما 
با اين كار به ظاهر س��اده ابتدا بچه ها را به ارسال 
پيامك ترغيب و سپس اطلاعات شناسنامه اي و 
تحصيلي آنها را جمع آوري مي كرديم تا زماني كه 
نتايج كنكور اعلام مي شود با تكيه بر آن اطلاعات 
و منابعي كه در اختيار داشتيم به دروغ بگوييم كه 
اينها ش��اگردان ما بوده اند، حال آنكه اين بچه ها 
اصلًا از ما محصولي خريداري نكرده بودند و حتي 
آن بسته هاي رايگاني را هم كه قولش را داده بوديم 

براي همه ارسال نمي كرديم.«
  شعبده بازي مافياي سياه 

محمد داوري، مشاور و كارشناس آموزشي هم در 
گفت وگو با »جوان« درباره شگردهاي مؤسسات 
كنكوري براي جذب رتبه هاي برتر مي گويد: »من 
خودم كار مشاوره تحصيلي انجام مي دهم اما به 
خاطر همين رفتارهاي مافي��اي كنكور به طرف 

مشاوره كنكور نرفتم.«
از نگاه داوري چيزي كه واضح و روشن است اين 
است كه كلاس ها و مؤسسات كنكوري و به طور 
كلي آموزش كنكورمحور به تجارت تبديل شده 
اس��ت و هيچ دس��تاوردي براي نظام آموزشي ما 

نداشته و كيفيت آموزش را افزايش نداده است. 
وي تأكيد مي كند: »شعبده بازي هاي تست زني و 
بازارگرمي مؤسسات كنكور شيوه هاي مختلفي 
دارد كه يكي از آنها استفاده از رتبه هاي برتر كنكور 
اس��ت، در حالي كه ارتباط چنداني بين موفقيت 
در كنكور و اين مؤسس��ات وجود ن��دارد اما اين 

مؤسسات با جذب افرادي كه احتمال قبولي آنها 
در كنكور بيشتر است، مي گويند سهم ما از قبولي 
كنكور بالاس��ت، در حالي كه اگر هم ش��اگردان 
اين مؤسس��ات رتبه هاي برتر كنكور را به دست 
بياورند، به واسطه تلاش و ظرفيت و هوش استعداد 
خودشان است و اين مؤسسات كار خاصي به جز 

جذب بچه هاي بااستعدادتر انجام نداده اند.«
 از نگاه اين كارشناس جذب و استفاده از رتبه هاي 
برتر هم ريش��ه در بحث مافيايي اين مؤسس��ات 
دارد. وي با انتقاد از اينكه چرا يكي از مديران اين 
مؤسسات حاضر نيست با افرادي همچون ما وارد 
مباحثه شود، مي افزايد: »با توجه به صندلي هاي 
خالي دانشگاه ها و رقابت براي صندلي دانشگاه هاي 
برتر ما مي بينيم كه بيش از 9۰درصد رقابت ها در 
كنكور بيهوده است و در نهايت هم تنها ۵۰درصد 
از كنكوري ها انتخاب رشته مي كنند كه همين هم 
نشان مي دهد بازار كلاس هاي كنكور و كتاب ها و 
جزوات شان كاذب است، اما خانواده ها چون تصور 
مي كنند سرنوش��ت و موفقيت فرزندان شان در 
كنكور و دانشگاه خلاصه ش��ده، همچنان به اين 
مؤسس��ات اعتماد مي كنند. اين در حالي اس��ت 
كه سال هاس��ت اصل كنكور زير سؤال رفته و هم 
اكنون نيز سال به سال س��هم عملكرد تحصيلي 
زياد مي ش��ود، با وجود اي��ن درآمدهاي نجومي 
در اين حوزه ش��غل هاي كاذبي را به  وجود آورده 
و اين از تبعات فض��اي مافيايي و تجارت س��ياه 

كنكور است.«
  هدررفت اس�تعدادها در س�ايه سنگين 

مافيا
ام��ا اين هم��ه ماجرا نيس��ت. بخ��ش ديگري از 
ماجراي جذب رتبه هاي برتر كنكور در مؤسسات 
كنكوري هم از دس��ت رفتن استعدادهاي كشور 
و افرادي اس��ت كه مي توانس��تند در رشته هايي 
همچون پزشكي يا مهندس��ي خوش بدرخشند 
و تحول آفرين باش��ند ام��ا با افت��ادن در دام اين 
مؤسسات به افرادي فرصت طلب تبديل مي شوند 
كه حاضرند هوش و استعدادش��ان را پاي كسب 
درآمده��اي بيش��تر قرباني كنن��د. داوري هم با 
پذيرش به انحراف كش��يده ش��دن اس��تعدادها 
در سايه تجارت س��ياه مافياي كنكور مي افزايد: 
»گراي��ش دانش آموزان و داوطلبان دانش��گاه ها 
به سمت درآمد بيشتر شده است و ديگر منزلت 
را رشته و ش��غل نمي بينند بلكه منزلت را در اين 
مي بينند كه پول بيش��تری دربياورن��د و از كجا 
و چگونه اش هم مهم نيس��ت!« از ن��گاه وي حالا 
رقابت بر س��ر زيادتر پول درآوردن به هر ش��كل 

ممكن است. 
داوري تأكيد مي كند: دانش آموزان ما در پايه هاي 
پايين نااميد هستند و مي گويند در بهترين حالت 
و پذيرش در رشته هاي پزشكي هم تا ما تخصص 
بگيريم 3۵-۴۰ساله هستيم و بالاترين درآمد را 
هم كه داشته باشيم، از درآمد كلاس هاي كنكور 
كمتر است. بر اين اساس يك الگوبرداري غطلي 
شكل گرفته و ش��اهد ظهور مش��اغلي كاذب در 
اين حوزه هس��تيم كه باعث ش��ده است منزلت، 
 تخصص و اس��تعداد افراد را زير س��ؤال ببرد. اين 
فرهنگ سازي غلط ولی آسيب هاي فراواني در ابعاد 
مختلف وارد مي كند اما كسي درباره اين آسيب ها 

حرفي نمي زند.« 
  راهكار مواجهه با مافياي كنكور

راهكار چيس��ت و تا كي قرار است مافياي كنكور 
ادامه حيات بدهد و حياتش باعث ممات بسياري 
از ارزش ها،  اس��تعدادها و ساختارهاي كشورمان 
ش��ود؟ داوري در پاسخ به اين س��ؤال مي گويد: 
» وزارت آموزش و پرورش و كميس��يون آموزش 
مجلس مي توانند با وض��ع قوانين محدودكننده 
دست اين مافيا را ببندند اما واقعيت اين است كه 
اين مافيا در ساختارهاي آموزشي هم نفوذ دارد و 
كساني هستند كه منافع شان با مافياي كنكور گره 
خورده و طبق برخي گزارش ها اين مافيا به اندازه 
نصف بودجه وزارت آموزش و پرورش گردش مالي 
دارد. در حالي كه اگر اين گ��ردش مالي و بودجه 
صرف افزايش كيفيت آموزش��ي در مدارس شود 
تا شرايطي عادلانه و عدالت آموزشي شكل بگيرد، 
 نظام آموزش ما رشد خواهد كرد اما انگار اراده اي 

براي اين كار نيست!«

وزي�ر بهداش�ت گف�ت: تولي�د دارو در داخ�ل كش�ور باي�د 
حماي�ت و تقوي�ت ش�ود، زي�را ظرفي�ت تولي�د اي�ن كالا 
در كش�ور ب�ا وج�ود دانش�مندان ب�زرگ، بي�ش از اي�ن 
اس�ت. كش�ورهاي زي�ادي خواه�ان داروي ايراني هس�تند. 
بهرام عين الله��ي، وزير بهداش��ت گفت: خوش��بختانه در تمامي 
ش��اخص هاي حوزه س��لامت به جز ش��اخص مصرف س��يگار از 
كشورهاي مديترانه شرقي جلوتريم. با همكاري نمايندگان مجلس، 
ماليات سيگار هم به تصويب رسيده است. اين موضوع از آن جهت 
حائز اهميت است كه 13 درصد مرگ و ميرها بر اثر مصرف سيگار 

روي مي دهد و بايد به اين موضوع توجه ويژه صورت گيرد. 
عين اللهي اظهار داش��ت: در ۴۴سال گذش��ته با وجود مشكلات 
بسيار و فرازونش��يب هاي گوناگون در شاخص هاي حوزه سلامت 
پيش��رفت هاي چش��مگيري داش��ته ايم كه از آن جمله مي توان 
به وجود ۶۵ دانش��گاه و دانش��كده علوم پزش��كي، 22هزار عضو 
هيئت علمي و 2۷۰هزار دانشجو اش��اره كرد كه بسيار ارزشمند و 

افتخارآفرين است.  وزير بهداش��ت در ادامه با اشاره به اينكه نظام 
دارويي كشور تاريخ پرافتخاري دارد، اظهار داشت: اين افتخارات 
توسط داروسازان ايراني رقم خورده كه نتيجه آن توليد 99 درصدي 
نيازهاي دارويي كشور در داخل است.  بنابر اعلام وبدا، عين اللهي 
همچنين به س��هم ۶۰ درصدي بخش خصوص��ي در حوزه توليد 

دارو اشاره و تأكيد كرد: توليد دارو بايد حمايت و تقويت شود، زيرا 
ظرفيت توليد اين كالا در كشور با وجود دانشمندان بزرگ، بيش 
از اين است. همچنين نوسازي اين صنعت بايد با همكاري وزارت 
صمت مورد توجه قرار گيرد و تس��هيلات گمركي از جمله كاهش 

عوارض گمركي و توزيع عادلانه دارو نيز اولويت يابد. 
عين اللهي در ادامه به ظرفيت هاي صادرات دارو به ديگر كشورها 
اش��اره كرد و گفت: بايد به صادرات در اين حوزه توجه ش��ود، زيرا 

بسياري از كشورهاي منطقه خواهان داروهاي ايراني هستند. 
وزير بهداش��ت در ادامه گفت: اق��دام مهم ديگري ك��ه در وزارت 
بهداشت در حال پيگيري است، پوشش كامل دارويي در بيمه ها با 

هدف كاهش پرداختي از جيب مردم است. 
عين اللهي در پايان به حوزه تجهيزات پزشكي نيز اشاره كرد و افزود: 
در سال گذشته ۴۰ درصد تجهيزات پزشكي از سوي شركت هاي 
دانش بنيان داخلي توليد شده اند، بس��ياري از تجهيزات پزشكي 

موجود در بيمارستان ها توليد داخل كشورند. 

تک رقمی ها در حلقوم  مافياي سياه کنکور!
مافياي كنكور با جذب رتبه هاي تك رقمي كنكور به عنوان مشاور و مدرس 

مانع تحصيل و شكوفايي استعداد اين افراد مي شود

 مديرعامل ش��ركت بهره برداري مت��روی تهران و حوم��ه گفت: با 
هماهنگي هاي انجام ش��ده به اتباع و كس��اني كه پول ندارند، خدمات 

مترو ارائه خواهد شد. 
  با گذشت 21روز از سال1۴۰2، هنوز از سوي سازمان برنامه و بودجه 
اعتباري براي پرداخت عيدي به مددجويان كميته امداد و بهزيستي 

در نظر گرفته نشده است. 
  معاون عمليات س��ازمان امداد و نجات جمعيت هلال احمر گفت: 
امسال بر اساس رويكرد جديد هلال احمر، 2هزار امدادگر داوطلب به 

صورت قانومند به كارگيري خواهند شد. 
  مديرعامل س��ازمان مديريت و نظارت بر تاكس��يراني شهر تهران 
گفت: اعمال نرخ جديد كرايه تاكس��ي پس از تأييد فرمانداري تهران 

انجام خواهد شد. 
  مديركل منابع طبيعي استان تهران گفت: كاشت ۸ميليون اصله نهال 
در سطح ۶هزار هكتار طی چهار سال در راستاي ترسيب كربن و احيا و 

توسعه جنگل ها و رويشگاه هاي استان تهران هدف گذاري شده است. 
  سازمان هواشناسي كشور نسبت به تش��ديد بارش در 21استان و 

احتمال آبگرفتگي معابر هشدار داد. 
  معاون امنيتي و انتظامي وزير كشور با اش��اره به برنامه ريزي براي 
برگزاري اربعي��ن1۴۰2، از پذيرش زائران با گذرنام��ه ويژه اربعين در 

عراق خبر داد. 
  سرپرست وزارت آموزش و پرورش گفت: آزمون استخدامي معلمان 
را پيش رو داريم كه بي��ش از 2۸هزار نفر از طري��ق اين آزمون جذب 
خواهند ش��د و تغييرات محتوايي بسيار مناس��بي براي انتخاب معلم 

شايسته در آن انجام  شده است. 
  ثبت بيشترين تماش��اي پخش زنده در شبكه آموزشي دانش آموز 
)شاد( با مراسم شب قدر از حرم مطهر رضوي كه به صورت زنده پخش 

و مورد استقبال كاربران قرار گرفت، شكسته شد. 

تشکيل قرارگاه اضطراري »آب«
 استان تهران

استاندار تهران بر لزوم صرفه جويي ۲0درصدي مصرف آب تأكيد كرد. 
عليرضا فخاري، استاندار تهران گفت: با كاهش نزولات و افزايش سطح 
مصرف مواجه هس��تيم، ضمن اينكه تغييرات اقليمي آب و هوا نيز از 
عوامل مؤثر در حوزه مصرف آب است كه اين مسائل، نظام برنامه ريزي 

جدي در حوزه آب را مي طلبد. 
اس��تاندار تهران عنوان كرد: وضعيت نزولات آسماني، نگهداشت آب، 
دبي سرچشمه ها، آب پشت سدها و چاه ها نشان مي دهد با كسري آب 
مواجه هستيم، از اين  رو عوامل متعددي از جمله مديريت مصرف آب 
و جلوگيري از مصارف غيرضروري اهميت دارد.  فخاري سپس گفت: 
تغيير رويه مصرف آب در حوزه كشاورزي به ويژه صنايع غرقابي ضروري 
است، همچنين صنايع پايين دست كه آب بر هستند، بايد مورد واكاوي 

قرار گيرند و براي انتقال آن برنامه ريزي صورت گيرد. 
وي تأكيد كرد: براي تنش هاي ناشي از كمبود آب بايد پيش بيني كنيم 
تا كسري از طريق انتقال منابع آب، كنترل مصرف، رفع نشت ها و تأكيد 
بر صرفه جويي 2۰درصدي مصرف و تغيير سيستم و روش هاي مصرف 
آب كنترل ش��ود.  به گزارش روابط عمومي استانداري تهران، فخاري 
افزود: آب شرب تصفيه ش��ده با اس��تفاده ناصحيح به فاضلاب تبديل 
مي شود. در بازگرداني نيز مشكل وجود دارد. به همين دلايل براي رفع 
مشكلات آينده در حوزه آب قرارگاه اضطراري براي كنترل و مديريت 
مصرف آب در دستور كار قرار گرفته اس��ت تا راهكارهاي كوتاه مدت، 

ميان مدت و بلندمدت در اين رابطه ارائه شود. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

حسین سروقامت

 آخرين وضعيت درناي بلژيكي در گفت وگوي »جوان« 
با مديركل سازمان محيط زيست مازندران 

انتظار »رؤيا« براي بازگشت »اميد«
اس�فندماه بود كه درن�اي »امي�د« و »رؤي�ا« ت�الاب بين المللي 
فريدونكنار را به قصد مهاجرت به سيبري ترك كردند و دوستداران 
محيط زيس�ت اميدوار بودند »رؤيا« مس�ير پروازي ۳ هزارو۷00 
كيلومتری را به همراه »اميد« طي كند، اما اين درناي پرورشي پس 
از 150كيلومتر پرواز از عهده همراهي كردن درناي سيبري برنيامد. 
حالا مديركل سازمان حفاظت محيط زيست مازندران از نگهداري و 
تقويت درناي بلژيكي در منطقه اوجاكله فريدونكنار خبر داده است. 

 »رؤيا« از سفر با »اميد« جا ماند
1۷س��ال اس��ت درناي نر س��يبري »اميد« تالاب فريدونكنار را براي 
زمستان گذراني اش انتخاب كرده است. اين درنا، جفت خود با نام آرزو 
را در سال 13۸۶ به  دليل شليك شكارچيان از دست داد و سال هاست 
به تنهايي سفر مي كند. مسئولان محيط زيست كشورمان يك درناي 
پرورشي را بهمن ماه سال گذشته با هماهنگي دفتر حفاظت و مديريت 
حيات وحش سازمان حفاظت محيط زيست كشور از بلژيك به تالاب 
فريدونكنار مازندران منتقل كردند تا از اين طريق »اميد« يك همسفر 
و همراه در مسير پروازي اش داش��ته باشد و همچنين كريدور پروازي 
گله غربي درنا هاي سيبري كه مسير پروازي شان از سيبري به سمت 

تالاب فريدونكنار است، تقويت و حفظ شود. 
اساس��اً درناها ب��ه صورت تك همس��ري زيس��ت مي كنن��د و از نظر 
پرنده شناس��ان، احتمال جفت گيري بين »اميد« و درناي بلژيكي به 
شدت پايين بود اما مسئولان سازمان محيط زيست اميدوار بودند حتي 
اگر جفت گيري انجام نشود، »رؤيا« بتواند با »اميد« در مسير بازگشت 

به سيبري همراه شود و سال آينده نيز همراه او به ايران بازگردد. 
روز 1۴اس��فند ماه، »اميد« و »رؤيا« پس از 3۴روز اقامت و همراهي و 
هماهنگي مش��ترك، تالاب فريدونكنار مازندران را به سمت سيبري 
ترك كردند ك��ه پس از آن اميد ب��ود كه آبان1۴۰2 اي��ن دو پرنده به 
همراه جوجه هاي شان وارد كشورمان شوند، اما پس از هفت روز از آغاز 
مهاجرت، به دليل نبود آمادگي مناسب در جفت ماده بلژيكي، »رؤيا« 

نتوانست در ادامه راه با »اميد« همسفر شود. 
 نگهداري از درناي پرورشي در فريدونكنار

عطاءالله كاوي��ان، مدير كل محيط زيس��ت مازندران درب��اره آخرين 
وضعيت درناي بلژيكي كه در مازندران ماندگار شده است به »جوان« 
مي گويد: »درناي رؤيا تا حدود 1۵۰كيلومتر با درناي اميد پرواز كرد، 
اما با توجه به اينكه پرورشي بوده و توان كافي نداشته، نتوانسته است از 

آنجا به بعد به همراهي با »اميد« ادامه دهد.«
او ادامه مي دهد: »زنده گيري درناي »رؤيا« را با دقت انجام داديم و اين 
پرنده را به منطقه فريدونكنار آورديم. در حال حاضر »رؤيا« در منطقه 
اوجاكله فريدونكنار با رعايت پروتكل هايي كه از كشور بلژيك به ما داده 
شده است، نگهداري مي ش��ود تا در آبان ماه آينده، درناي اميد دوباره 

بيايد و از ابتداي دوره زمستان مجدد به هم معرفي شوند.«
 ت�لاش ب�راي آمادگ�ي »رؤي�ا« و مهاج�رت دوب�اره اش

 با »اميد« 
كاويان در پاسخ به اين سؤال كه آيا اسفندماه سال1۴۰2 امكان پرواز 
»رؤيا« با »اميد« به قصد مهاجرت وجود دارد، اظهار مي دارد: »هر ساله 
درناي اميد اوايل آبان ماه به كشور مي آيد و دهه اول اسفند هم از تالاب 
فريدونكنار به س��مت محدوده مناطق س��يبري پرواز مي كند. در اين 
مدت زمان كافي براي تغذيه پرواز »رؤيا« در سطح تالاب وجود دارد تا 
شايد اين بار بتواند قدرت بيشتري داشته باشد و همراه »اميد« مسير 

پروازي را طي كند.«
مديركل محيط زيس��ت مازندران ادامه مي دهد: »تك درناي اميد تنها 
درناي باقيمانده اس��ت و اگر اتفاقي برايش بيفتد، اين كريدور پروازي 
براي هميشه از بين مي رود، از همين جهت تلاش كرديم با كمك درناي 
وارداتي درنا ك��ه از مركز تكثير حفاظت درناها در كش��ور بلژيك به ما 
داده شده است، اين دو درنا را به هم معرفي كنيم، بلكه شرايطي فراهم 
شود كه مهاجرت »اميد« و »رؤيا« به س��مت سيبري اتفاق بيفتد.« او 
در پاسخ به اين س��ؤال كه چقدر مي توان به موفقيت اين پروژه اميدوار 
بود، مي گويد: »اين كاري است كه در همه دنيا از جمله كشور ما انجام 
مي شود، هر چند اميد به موفقيت چنين پروژه هايي كم است اما در هر 
صورت سازمان محيط زيست مازندران تمام تلاشش را انجام مي دهد. 
انتظارمان اين است كه فعلاً درناي اميد مهاجرتش را به تالاب فريدونكنار 
داشته باش��د و ما هم تا آن موقع درناي رؤيا را در سلامت كامل حفظ و 

نگهداري كنيم تا به زمان مهاجرت آنها از فريدونكنار برسيم.«

چگونه مي توان با يك آينه لاغر شد؟ پشت اين پرسش ساده، 
منطقي قوي نهفته است!

روانشناسان معتقدند اگر مي خواهيد بيش از پيش به خودتان 
بها دهيد، غذاهاي سالمی بخوريد، آينه اي در آشپزخانه قرار 

دهيد. 
همچنين محققان دانشگاه نيوكاسل ثابت كرده اند چسباندن 
پوستر يك جفت چشم در نزديكي قفسه دوچرخه ها به كاهش 

65درصدي سرقت ها انجاميده است. 
مواردي از كارب�رد روانشناس�ي در تغيير رفتار ك�ه به تلنگر 

معروف است. 
تلنگرها به آساني و با هزينه كم قابل پياده سازي هستند. از خود 
ما آغاز شده و به خودمان مي انجامند. شما وقتي مورد قضاوت 

ديگران هستيد، زودتر به اصلاح رفتارتان دست مي زنيد. 
تلنگرها همچنين ناخودآگاه عمل مي كنند. مثلًا وقتي غذاهاي 
سالم در يك مغازه اسنك فروشي در هلند، كنار صندوق قرار 
گرفتند، بيش�تر فروش رفتند، لذا اگ�ر مي خواهيد رفتاري را 

تغيير دهيد، در جاي درست، تلنگر مناسب بزنيد!
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  شهروند- تهران: حضرت آقا شعار سال را اعلام مي كنند، 
يك عده از مس��ئولان از هزينه بيت المال ش��روع مي كنند به 
س��فارش قاب و طرح هاي مختلف از ش��عار س��ال و در داخل 
سازمان ها و مجموعه هاي شان نصب مي كنند، به اين مسئولان 
بگوييد به جاي اين كار و هزينه از بيت المال به اصل حرف هاي 
حضرت آقا عمل و كارهاي شعاري را تبديل به كار عملي كنيد 

تا براي مردم و ملت مفيد باشد. 
   شهروند- تهران: آخرين قس��ط وام يك ميليون توماني 
كرونا كه دولت قبل از محل يارانه به مردم پرداخت كرد، دي ماه 
سال قبل به پايان رسيد، بعد از دي ماه هنوز سازمان هدفمندي 
قسط 3۵هزارتوماني را از يارانه كم مي كند، از مسئولان ستاد 

هدفمندي تقاضا مي كنم به اين موضوع رسيدگي كنند. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 0۹1۹0۹6۸5۳0 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸4۹۸44۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

واردات مجاز ۴ محصول تراريخته
 به کشور

رئي�س س�ازمان غ�ذا و دارو ب�ا بي�ان اينك�ه در ح�ال حاض�ر 
چه�ار محص�ول تراريخت�ه ب�ه ص�ورت مج�از وارد كش�ور 
مي ش�وند، گف�ت: مي�زان محص�ولات تراريخت�ه در كش�ور 
غيرتراريخته ان�د.  محص�ولات  عم�ده  و  اس�ت  مح�دود 
سيدحيدر محمدي، رئيس سازمان غذا و دارو درباره نحوه پايش سلامت 
محصولات تراريخته گفت: سلامت مواد و فرآورده هاي تراريخته وارداتي 
در سازمان غذا و دارو مورد نظارت قرار مي گيرد. يكي از فرآورده هايي 
كه مردم در استفاده از آن ابهام دارند، محصولات تراريخته است. بايد 
توجه كرد كه س��ازمان غذا و دارو در وهله اول اجازه نداد هر محصول 
تراريخته اي وارد كشور ش��ود و اكنون دانه هاي روغن كلزا، پنبه دانه، 

ذرت و سويا به صورت تراريخته وارد مي شوند. 
وي افزود: همچنين سازمان غذا و دارو فعلًا اجازه كشت اين محصولات 
را در كشور صادر نكرده  است. در عين حال اعلام كرديم بايد روي همين 

محصولات وارداتي تراريخته هم ذكر شود كه تراريخته هستند. 
محمدي ادام��ه داد: يكي از تقلب هايي كه در اين حوزه ممكن اس��ت 
انجام ش��ود، اين اس��ت كه روي محصولي ذكر مي كنند اين محصول 
غيرتراريخته اس��ت كه جنب��ه تبليغات��ي دارد، در حالي ك��ه ميزان 
محصولات تراريخته ما محدود است و عمده محصولات غيرتراريخته اند.  
رئيس س��ازمان غذا و دارو تأكيد كرد: برخي كش��ورها كش��ت وسيع 
تراريخت��ه را انجام مي دهند، اما در كش��ور ما هنوز اجازه كش��ت اين 

محصولات را هم نداده ايم. 

مهسا گربندي

كشورهاي منطقه خواهان داروي ايراني هستند
  ویژه


